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Vanløse Lokaludvalg takker for muligheden for at komme med 
bemærkninger til udkastet på denne interne høring forud for den 
offentlige høring. Lokaludvalget vil dog gerne bemærke, at 
høringsperioden har været meget kort, og der har derfor ikke været tid 
til et stort forarbejde med grundige drøftelser.   
Lokaludvalget synes generelt, at udkastet er et udtryk for et grundigt og 
ambitiøst arbejde. 
  
Vores bydelsplan 
Lokaludvalget lægger i sin nuværende bydelsplan fra 2023 vægt på, at 
Vanløse skal være en bæredygtig bydel, hvor vi har fokus på at dele, 
bytte, genbruge, genanvende, reparere og sortere mere, og hvor det er 
en naturlig del af hverdagen at opføre sig ressourcebevidst. En 
bevidsthed og opmærksomhed som vil bidrage til, at Københavns 
Kommune når sin målsætning om at være klimapositiv inden udgangen 
af 2035 og som understøttes gennem lokaludvalgets mange projekter og 
indsatsområder både med og for borgerne.  
Dette fokusområde understøtter vi bl.a. ved årlige byttemarkeder, 
Repair Cafe to gange om måneden, flere år med en meget benyttet 
byttestation, et længere samarbejde med forvaltningen om at få 
placeret en nærgenbrugsstation med bemandet byttecentral i Vanløse 
(åbner i august 2025), skraldeindsamlingsprojekter mm.  
 
Vi er opmærksomme på, at følgebrevet til høringsmaterialet betonede, 
at lokaludvalget først og fremmest skal forholde sig til den særlige 
indsats, der er beskrevet i handlingsplanens punkt 8.8 om 
lokaludvalgenes og miljøpunkternes rolle. Dette høringssvar rummer 
dog også kommentarer, spørgsmål og forslag til andre af planens 
indsatser. 

4. april 2025 

Sagsnr. 

2025-0086208 

 

Dokumentnr. 

2025-0086208-6 

 

Sagsbehandler 

Anne Christine Dahl-Hansen 

 
Sekretariatet for Vanløse 

Lokaludvalg 

 

Frode Jakobsens Plads 4 

2720 Vanløse 

 

EAN nummer 

5798009800435 

 

https://vanloeselokaludvalg.kk.dk/ 

 

https://vanloeselokaludvalg.kk.dk/


 

Sekretariatet for Vanløse Lokaludvalg Internt høringssvar vedr. udkast til Klimastrategi 

2035 og udkast til Klimahandleplan 2026-2028 2/5 

 

 
Punkt 8.8 – Bydelsplaceret klimaarbejde i samarbejde med 
lokaludvalg og miljøpunkter 
Vanløse Lokaludvalg har altid haft et godt og udbytterigt samarbejde 
med Teknik- og Miljøforvaltningen, hvilket vi sætter stor pris på.  
Klimahandleplanen foreslår at styrke den lokale miljøopgave, så den 
arbejder mere direkte på at indfri de kommunale klimamål. Det skal bl.a. 
ske ved at understøtte lokale fællesskaber og netværk. En indsats der 
ligger fint i tråd med lokaludvalgets bydelsplan. 
 
Helt konkret kan det nævnes, at Vanløse Lokaludvalg i samarbejde med 
Brønshøj-Husum og Bispebjerg Lokaludvalg søndag den 5. oktober 
2025 holder et stort lokalt klimafolkemøde i Kulturstationen Vanløse, 
hvor der netop sættes fokus på de forbrugsbaserede udledninger med 
fællesskaberne som løftestang, hvilket også ligger helt i tråd med vores 
aktuelle bydelsplan. 
 
Lokaludvalget synes derfor godt om Teknik- og Miljøforvaltningens 
foreslåede indsats med at opsamle og systematisere erfaringer fra de 
enkelte bydele om, hvilke indsatser der virker i relation til 
reduktionsmålene for de forbrugsbaserede CO2-udledninger. Vi kan af 
beskrivelsen forstå, at denne erfaringsopsamling foreslås at skulle danne 
afsæt for en række opkvalificerende tiltag, så lokaludvalgssekretariaterne 
bliver bedre rustet til at understøtte lokale borgeres og foreningers 
klimaindsatser. Et tiltag vi naturligvis hilser velkomment, men hvor vi 
samtidig ser os nødsaget til at fastslå, at Vanløse Lokaludvalg også 
prioriterer og ser sig forpligtet til at arbejde for at fremme Københavns 
Kommunes andre strategiske mål som f.eks. at arbejde for en øget 
biodiversitet og bedre natur- og miljøforhold på land og i vand som 
ligeledes har bydelens borgeres store interesse. Samtidig arbejder vi 
naturligvis på kontinuerligt at inspirere og understøtte bydelens 
eksisterende og potentielle kommende grønne fællesskaber og 
interesser inden for området. 
 
Det er svært at læse i udkastet, hvordan et sådant samarbejde eventuelt 
ville skulle fungere, men som I ved, har lokaludvalgssekretariaterne 
begrænsede ressourcer i forhold til miljøpunkterne til at løfte disse 
vigtige opgaver, så vi håber og forventer, at der er tænkt ressourcer med 
ind i de opkvalificerende tiltag, hvis det skulle vise sig at blive aktuelt.  
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Punkt 8.6 – Klima i ungearenaer & punkt 8.7 – Grøn omstilling i 
børnehøjde 
Vanløse Lokaludvalg har i de sidste 9 år arbejdet på at få realiseret en 
drøm om en Natur- og Miljøstation på Pumpehusgrunden ved 
Damhussøen. Målet er at få et sted i bydelen, hvor bydelens lokale 
aktører kan mødes og sammen med lokaludvalget udveksle erfaringer 
og nytænke og udvikle natur- og miljøopgaven.  
Lokaludvalget har inddraget Damhusengens Skole, Ungeværket Vanløse, 
Energi & Vand, Afdelingen for Bæredygtig Udvikling, Damhusengens 
Bilaug, Enggruppen og Enggruppens høslætlav samt andre frivillige 
aktører i udformningen af projektet.  
 
- Energi & Vand underviser bl.a. i Danmarks største 
klimatilpasningsprojekt med udgangspunkt i Harrestrup Å og ser store 
fordele i en forhåbentlig kommende Natur- og Miljøstation til 
praksisnær undervisning af børn og unge.  
- Børne- og Ungdomsforvaltningen (område Vanløse/Brønshøj) og 
Afdelingen for Bæredygtig Udvikling har udviklet en fælles 
bæredygtighedsprofil for Ungeværket i området. Her mener de, at en 
Natur- og Miljøstation vil kunne danne en naturlig og konkret 
formidlingsbase.  
- Damhusengens Skole mener, at en Natur- og Miljøstation vil være et 
oplagt sted at have undervisningsaktiviteter for både indskoling, 
mellemtrin og udskoling med det argument, at når undervisning i 
uderum bliver en naturlig del af det didaktiske grundlag, nedbrydes 
”vanetænkning” i undervisningen og nye og mere kreative, praksisnære 
kompetencer opbygges.  
 
Vanløse Lokaludvalg har i mange år kørt et affaldsindsamlingsprojekt for 
skoler og institutioner, hvor formålet har været at engagere byens børn 
og unge i at holde bydelen ren samt sætte fokus på affald og ressourcer. 
Lokaludvalget har dermed i mere end 10 år været med til at uddanne 
klimaambassadører på bydelens skoler og institutioner.  
 
Øvrige kommentarer og spørgsmål til udkast til Klimastrategi 2035 og 
Klimahandleplan 2026-2028: 
 
Punkt 1.13 – Reduktion af klimabelastning fra spildevandsbehandling 
Vanløse Lokaludvalg opfordrer til, at man fortsætter det kommunale 
samarbejde om at få regeringen til at genindføre 100-års hændelser i 
kommunale klimaplaner.  
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Punkt 3.5 – Transformation og optimeret udnyttelse af eksisterende 
bygninger 
Vanløse Lokaludvalg ser gerne, at man anvender lokalplaner som et 
aktivt værktøj til at reducere antal af nedrivningstilladelser og 
efterfølgende nybyggeri. Dette gælder også for private villaer. 
Lokaludvalget ser også gerne, at der i lokalplanerne kommer 
retningslinjer for og krav til anvendelse af alternative materialer og 
farver i byggeri ifm. varmeø-effekten.   
 
Punkt 3.9 – Samarbejde om mindre betonforbrug i anlæg 
Overskriften henviser til lov om klimatilpasning og indfører nyt 
screeningsniveau og ændring af beregningsforudsætningerne. Dette er 
lovgivningsbestemt. Skadesværdier der ikke kan medregnes: CO2-
belastning, miljøbelastning og forsikringspræmier.  
 
Forhandlinger foregår med ministerierne om lovens implementering 
med bl.a. HOFOR, Frederiksberg Forsyning og Biofos og enkelte større 
byer, der har arbejdet med klimatilpasning før den nye lov.  
100-års hændelser vedr. skybrud er ikke omfattet af ovenstående lov. 
 
4. 3 – Styrket kollektiv transport 
Vanløse Lokaludvalg mener, at Københavns Kommune bør påvirke 
staten ift. priser på den kollektive trafik. Den kollektive transport er 
stadig alt for dyr. Lokaludvalget drøfter løbende styrkelse og forbedring 
af den kollektive transport jf. bydelsplanen og finder det vigtigt, at 
borgerne i samspil med kommune og stat kan arbejde sammen om en 
trafikal balance, hvor borgernes dagligliv og fremkommelighed vægtes 
højest, og hvor miljøvenlige og bæredygtige transportformer er det 
oplagte og attraktive førstevalg.  
 
Øvrige 
Vanløse Lokaludvalg mener, at man mangler et essentielt punkt om 
varmeøer i udkastet til klimahandleplanen 2026-2028.  
 
Teknik- og Miljøudvalget vedtog i 2024 at afsøge mulige tiltag, der kan 
mindske varmeø-effekten. Der er dog allerede på nuværende tidspunkt 
viden om og erfaring med tiltag, der kan mindske effekten. Lys asfalt, 
skyggegivende træer, begrønning af især mørke facader, grønne tage, 
lyse tagflader mm. vil forøge reflektionen af solens varmestråler 
(Albedoeffekten). Dette vil mindske temperaturen og blandt andet 
spare på energi til aircondition om sommeren, især i byerne hvor 
varmeø-effekten er størst. Ligeledes vil det medføre, at skybrud bliver 
mindre kraftige.  
Der er en vis sammenhæng mellem vedhæftede temperaturkort og de 
steder i København der blev udsat for det kraftigste skybrud den 2. juli 
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2011. Mørke flader vil blandt andet kunne reguleres via lokalplaner som 
nævnt under pkt. 3.5. 
 
Vi ser frem til det videre samarbejde. 
 
Med venlig hilsen 
 
Jan Lindboe 
Forperson – Vanløse Lokaludvalg 
 

 


